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ЦУКРОВАЕ жЫЦЦЁ

МЕРКАВАННЕ РэдАКТАРА

Набудавалі храмаў на зямлі,
Забыліся паставіць храмы ў душах.
І вольны дух людскі нахабна душаць
Пад гул званоў зямныя каралі.

Жалеза не шкадуюць для крыжоў,
Для купалоў – сусальнай пазалоты.
Да Бога сталі моднымі залёты
З уладаю заручаных мужоў.

Для імі ж панявечаных капліц
Яны гатовы траляваць бярвенне,
Каб Божае святое блаславенне
Багатымі дарункамі купіць.

Карціць ім змыць ахвяр нявінных   
              кроў,
Бо вера ў моц правадыроў аслабла.
І вось яны, былыя служкі д’ябла,
Цалуюць сёння рукі святароў.

Яны гатовы ўжо спраўляць пасты
І прагнуць дачакацца ласкі Божай.
І іх зусім, напэўна, не трывожыць,
Што ў свеце поўна алтароў 
   прыгожых
І мноства душ няшчырых і пустых...

Г.Бураўкін.

Што адбылося з Беларуссю 
за 100 дзён, якія мінулі пасля 
прэзідэнцкіх выбараў? Адбылося 
тое, што адбылося. 

Напярэдадні выбараў існая 
ўлада так хацела спадабацца 
беларусу, так імкнулася рэзка 
вывесці яго з жабрацкага стану 
жыцця, што зашмат падвысіла 
пенсіі і заробкі. Эканоміка 
краіны, якая пабудавана на 
адміністратыўным умяшанні, 
аказалася няздольнай да 
такога ходу падзей. Людзі, якія 
атрымалі прыбаўку да заробкаў, 
натуральна, панеслі яе мяняць на 
валюту, каб ашчадзіць на чорны 
дзень. (А ён, здаецца, ужо не за 
гарамі.) Золатавалютныя запасы 

сталі таяць, як познесакавіцкі снег. 
Прэзідэнт жа ўпарта не дазваляе 
ўраду пайсці на дэвальвацыю, 
бо тое будзе азначаць поўны 
крах ягонай перадвыбарчай 
піярпалітыкі. Але і без дэвальвацыі 
нас чакаюць цяжкія часы. Бо 
цэны нікога не пытаюць, што ім 
рабіць, а імкліва галапіруюць 
наперад. У такой сітуацыі, калі 
чалавеку нельга купіць валюту, 
ён пачынае скупліваць усё тое, 
што мае мала-мальскую вартасць. 
І ў першую чаргу даражаючыя 
прадукты харчавання. Утвараецца 
ўсеагульны псіхоз, калі за дзень 
распрадаюцца месячныя нормы. 

Што будзе далей, ужо вядома. 
Абвал беларускага рубля, які 

можа прывесці да дэфолту. Тое, 
што было калісьці ў Расеі (у 1998-м 
годзе.) Калі ж Расея дасць чарговы 
крэдыт, які мы хуценька праядзім, 
то тое адсунецца на нейкі час, 
каб неўзабаве зноў вярнуцца ў 
вастрэйшай форме. 

Як мясцовыя раённыя ўлады 
адносяцца да такіх падзей? Аніяк. 
Яны завяршаюць падрыхтоўку 
да візіта пакуль што неабазнанай 
намі высокапастаўленай асобы 
на мясцовы птушнік. Асноўны 
від работ, які выконваеца пры 
набліжэнні часу пік – устаноўка 
і афарбоўка агароджаў. Ёсць 
інфармацыя, што з-за няхваткі 
беспрацоўных, для выканання 
работ з пэндзлікамі людзей 

здымаюць з асноўнай работы, 
як тое робіцца пры пасяўной 
ці ўборачнай кампаніі. 
Такім чынам раённыя ўлады 
хочуць давесці менскаму 
чыноўніку сваю руплівасць. 
Тая прылізаная прыгажосць 
датычыцца толькі дзвюх-
трох вуліц, якімі мяркуюецца 
правезці дарагога госця. А 
вось сапраўдныя праблемы з 
добраўпарадкаваннем аддаленых 
вуліц, з рамонтам ці хаця б з 
грайдароўкай дарог, адводам 
вады з падтопленых надзелаў 
застаюцца нявырашанымі. Снег 
на тых вуліцах ніхто не прыбіраў, і 
неіснуючыя ходнікі не вылізваў.

Г.Станкевіч. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

Так атрымалася, што якраз 1-га 
красавіка, у дзень смеху, мне за-
карцела вырашыць цукровую 
праблему. Менавіта, набыць мя-
шок цукру. Справа ў тым, што я 
да ўсёй астатняй гаспадаркі маю 
дзесятак пчаліных сем’яў. А пчо-
лы, як вядома, патрабуюць вяс-
новай падкормкі. Бо, калі ты гэ-
тага не зробіш ранняй вясной, на 
добры мёд можаш не разлічваць. 

Сабраўшы неабходныя гро-
шы я паехаў ва ўніверсам. Мне 
здавалася, што найбольшы 
райцэнтраўскі магазін, які, як 
пісалі ў газетах, мае больш чым 6 
000 назваў тавараў, мне дапаможа 
найлепш. Але тут бездапаможна 
развялі рукамі: наяўнага меху цу-
кру ў магазіне не было. Такім жа 
быў адказ у “Дзяжурным” і “Хлеб-
ным”. У краме на Лепельскім 
кірунку, куды я дабраўся а па-
лове дзевятай раніцы, мяне 
абнадзеілі: “Толькі што мы 
прадалі апошнія два мяшкі”. У 
краме “На малінавай” мая надзея 
ўрэшце ўрэчаіснілася. Па словах 
прадавачак, адзін мяшок цукру 
быў у наяўнасці. Але, пасля таго 
як я разлічыўся, аказалася, што 
той мяшок паехаў па прызна-
чэнню яшчэ ўчора вечарам, пра 
што прадавачкі запамятавалі. 

Забраўшы назад грошы, я кінуўся 
на іншы канец горада. У “Рамонку” 
мяне запісалі на чаргу ў аўторак. 
У чарговай краме “На Моладзе-
вай” патлумачылі адсутнасць цу-
кру тым, што напярэдадні нейкі 
дзед на кані скупіў увесь цукар 
у колькасці шэсць мяхоў. Але 
тут мяне супакоілі, што набыць 
мех цукру не праблема і пры мне 
патэлефанавалі на базу. Праўда, 
пасля размовы з базай аптымізм 
прадавачкі раптоўна прапаў. 

Стомлены пошукамі, зняве-
раны, я паехаў дахаты. Але на 
выездзе з горада вырашыў на-
ведаць апошнюю на маім шляху 
краму – “Паўднёвую”. Мая былая 
вучаніца, якая працуе тут пра-
давачкай і якой я паведаў пра 
свае дарэмныя пошукі, урачы-
ста паведаміла, што якраз адзін 
мяшок цукру ў іх ёсць. І што я 
мушу заўсёды ехаць спачатку ў 
іхнюю краму, а не ў нейкія там 
“Універсамы”. 

Магу дадаць, што добрая па-
лова з наведаных мною крам 
у гэты дзень не мела не толькі 
мяха цукру, але і каробкі аўсяных 
шматкоў (“хлопьев”). І тое зусім 
не першакрасавіцкія жарты. 

Г.Станкевіч.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

100 дзён паСля выБараў

У апошні дзень старо-
га года ў нашым раёне 
была зацверджана “Пра-

грама развіцця і падтрымкі пад-
собных гаспадарак  у 2011-2015 
гадах”. У сакавіцкіх нумарах 
“Зары” яна была апублікавана. 
Як асоба, якая пакуль што вядзе 
падсобную гаспадарку, хацеў бы 
падзяліцца неаконт той прагра-
мы сваімі першымі ўражаннямі. 

Па мойму, праграма тая – чар-
говае паперапсавальніцтва. Бо 
сама пастаноўка пытання на-
конт падсобнай гаспадаркі як 
важнай складаючай эканомікі 
раёна – няправільная. Бо тры-
маюць людзі яе зусім не дзеля 
вырашэння харчовай праблемы 
раёна, а ад жабрацкага ўзроўня 
свайго ўласнага жыцця. Каб 
неяк звесці канцы з канцамі. 
І як толькі атрымоўваецца 
ад той гаспадаркі збавіцца – 
пазбаўляюцца з лёгкай душой, 
асабліва не раздумваючы.

Прыняцце такой праграмы 
ў краіне сведчыць пра няз-
дольнасць калгасна-саўгаснай 
сістэмы забяспечыць людзей 
якасным харчаваннем. Ды пра 
якое забяспячэнне, напрыклад 
бульбай, можна весці размову, 
калі тры чвэрці гэтага прадук-
та па-ранейшаму даюць пад-
собныя гаспадаркі. І гэта пры 
ручной працы! А ў калгасах-
саўгасах з іх магутнай тэхнічнай 
базай і элітным насеннем буль-
ба чамусьці не родзіць. 

Што ж прапануюць селяніну 
тыя, хто даўно не трымае ні 
каровы, ні свінчо, а толькі 
распрацоўвае падобныя пра-
грамы? Прапануюць купіць у 
дзяржгандлі насенне і ўгнаенне. 
А потым “забяспечыўшы 
паўсюль выкарыстоўванне 
элементаў інтэнсіўнай тэхналёгіі 
і ўкараненне перадавога вопы-
ту” атрымаць ураждай бульбы на 
сотках у 250 цэнтнераў з га. Не-
зразумела толькі, чаму гэта тая 

хвалёная “тэхналёгія” ў калгасах 
забяспечвае сёння толькі 100 
цэнтнераў ураджайнасці. І якім 
чынам будзе тая “тэхналёгія” 
ажыццяўляцца на асабістых 
сотках? Можа, у селяніна забя-
руць каня, а падзеляцца энер-
ганасычаным МТЗ? Ці дадуць 
кожнаму жадаючаму ў арэнду ў 
час пік матаблок? Ды толькі на-
родная мудрасць кажа іншае: 
“Свайго не меўшы ляжаш спаць 
няеўшы.”

Не чынілі б Вы, шаноўныя, 
перашкод селяніну, а ўжо ён 
сам разбярэцца што, дзе і як 
сеяць. Вы ж сённяшнюю сваю 
задачу бачыце, як і раней, та-
кой: прымусіць селяніна тры-
мацца за сваю кароўку, каб за 
смехатворную цану адабраць у 
яго малако. Прымусіць кожна-
га пасадзіць хоць колькі сотак 
бульбы, каб пры той палітыцы, 
якая ажыццяўляецца Вамі сён-
ня, селянін не загнуўся з гола-
ду. А, каб паздзеквацца з таго 
селяніна, у сваёй Праграме Вы 
распісваеце, колькі гектараў 
бульбы пасодзяць у Верхнім 
Крывіне да 2015-га года, і 
колькі тон мёда прынясуць 
бачэйкаўскія пчолы. 

Шаноўныя! Стварыце роўныя 
ўмовы для калгасаў-саўгасаў і 
для прыватных асоб, і ад вашай 
сістэмы вядзення гаспадаркі 
з яе праграмамі, селектарамі і 
цэлай сядзібай раённых “пама-
гатых” не застанецца і следу. 

У Заходняй Эўропе вытворцу 
давадзяць толькі адну лічбу – 
колькі прадукцыі ён мае права 
прадаць, каб не стварыць лішку, 
каб не было перавытворчасці 
прадуктаў на рынку. 

Г.Станкевіч.
P.S. У сярэдзіне красавіка ў 

Бешанковічах праблематычна 
набыць звычайны камбікорм. 
Прынамсі 13-га красавіка яго не 
было ні ва ўніверсаме, ні ў “Ово-
щном”.   

ПРАГРАМА РАЗВІЦЦЯ 
І ПАдТРЫМКІ

Пачніце свой 
дзень са Свабоды

Калі я прачынаюся а шостай раніцы, 
то першае, што я раблю – гэта ўключаю 
“ Радыё Свабода”. Менавіта тады яно 
пачынае свой ранішні блок перадач. 
Яно для мяне – крыніца праўдзівай 
інфармацыі з усяго свету. Больш таго, 
гэта інфармацыя падаецца на роднай 
беларускай мове. Калі ж дадаць, што 
ўсе перадачы, якія тут можна пачуць, 
вядуцца таленавітымі журналістамі ў 
непаўторным стылі, то можаце сабе 
ўявіць, колькі радасці прыносяць 
мне кароценькія пазыўныя радыё 
Свабода: музыка на радочкі з верша 
Канстанцыі Буйла: “Люблю свой край, 
старонку гэту...”. 

Калі я Вас заінтрыгаваў, то паспра-
буйце адшукаць гэта радыё раніцай з 
6-00 да 8-00 на кароткіх хвалях 6 105 
або 6120 кГц, што ляжаць ў дыяпазоне 

49 метраў. Калі ж у Вас не атрымаецца 
знайсці радыё Свабода, не засмучай-
цеся вельмі, а патэлефануйце мне на 
нумар тэлефона рэдакцыі “Крывінкі”, 
які змешчаны ў кожным нумары газе-
ты. Я пад’еду і дапамагу Вам адшукаць 
неабходныя частоты. Вечарам радыё 
можна пачуць з 18-00 на частотах 6 
060 кГц або 7 270 кГц, у дыяпазонах 49 
і 41 метр. Вячэрнія трансляцыі радыё 
Свабода пасля 22-х гадзін вядуцца ў 
дыяпазонах 5 995 кГц і 7 475 кГц. Хачу 
заўважыць, што знайсці радыё ў пер-
шы раз даволі складана, бо яго хвалі 
як бы “глушацца”. Хаця раніцою прыём 
часцей за ўсё ідэальны.

Пачніце свой дзень з радыё Свабо-
да, і вы не пашкадуеце.

Г.Станкевіч.   

Зямныя 
каралі

вырашым праБлемУ
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Да чагосьці добрага ча-
лавек прывыкае хутка. Ска-
жам, калі вы набылі легкавік, 
то праз пару тыдняў вам ужо 
цяжка ўявіць, як гэта вы ра-
ней абыходзіліся без яго. 
Прымусіць сябе перасесці, 
скажам, на ровар, многім 
вельмі складана. Ды й на-
вошта? Але ёсць у жыцці 
такія моманты, калі, хоцькі-
няхоцькі, а прыходзіцца 
адмаўляцца ад зручнасцей. 
Гэта я кажу пра нашу пера-
праву праз Дзвіну. 

Дзевяць-дзесяць месяцаў 
на год яна функцыянуе без-
дакорна. Спачатку пантонны 
мост, а потым і Дзед Мароз 
трымаюць пераправу ў на-
лежным выглядзе. А потым 
лёд падтайвае і адыходзіць 
ад берагоў, як гэта бачна на 
здымку. А пераправа на тое і 
пераправа, каб перапраўляць 
людзей на другі бок кожны 
дзень. Вось і ідуць людзі праз 

палонку спа-
чатку па до-
шках, збітых 
на скорую 
руку, потым па падталым вяс-
новым лёдзе...

Зразумела, што набыць 
новы “Мерседэс” у райвы-
канкам прасцей, чым зрабіць 
падвясную дарогу праз 
Дзвіну. Але не на шмат дара-
жэй, а, можа, і танней. Проста, 
гэтым ніхто не хоча займацца. 
Так бы мовіць, не пастаўлена 
задача на патрэбным узроўні. 
Вось у Шклоўскім раёне 
Магілёўскай вобласці, на 
радзіме прэзідэнта, пантонны 
мост праз Дняпро гады тры 
таму замянілі на звычайны, 
жалезабетонны. У нашым жа 
раёне пераправа праз Дзвіну 
не лічыцца нават за прабле-
му. Прынамсі, у Праграме 
развіцця раёна да 2015-га 
года пра вырашэнне прабле-
мы з пераправай – ні радочка. 

Нават пра шырока разрэкля-
маванае калісьці будаўніцтва 
ГЭС кітайцамі не ўзгадваецца. 
Мусіць, таму, што Астравец-
кая атамная станцыя павінна 
замяніць сабой два дзесяткі 
ГЭС. Як па энергіі, што яна 
выдасць, так і па кошту 
будаўніцтва. 

А таму кіраўніцтву раё-
на, калі яно клапоціцца 
пра яго насельнікаў, трэба 
самому неадкладна выра-
шыць праблему пераправы 
ў два самыя небяспечныя 
месяцы, пабудаваўшы пад-
вясную канатную дарогу. А 
калі ў Бешанковічы завітае 
прэзідэнт, абавязкова 
пераправіць яго на другі бок 
рэчкі.

Г.Станкевіч.
На	здымку: “пераправа” у 

канцы сакавіка.

ПЕРАПРАВА 
ПРАЗ дЗВІНУ

У цэнтры ўваГІ

Першая літургія

ВЫРАШЫМ ПРАБЛЕМУ

КУЛЬТУРА І БЕСКУЛЬТУР’Е

Анатоль Вячаслававіч Крачкоўскі жыве і працуе 
ў Бешанковічах больш трох дзесяткаў гадоў. Праз 
нейкі час пасля заканчэння філалагічнага факуль-
тэта БДУ (1975) ён трывала асеў у нашым раёне. У 
далёкім 1981-м пры яго непасрэдным удзеле у на-
шым райцэнтры быў адкрыты раённы краязнаўчы 
музей. Потым была праца карэспандэнтам у раён-
най газеце. З нумара ў нумар на старонках “Зары” 
з’яўляліся артыкулы гэтага журналіста, прычым усе 
яны друкаваліся выключна на роднай мове. За гады 
настойлівай працы Анатолем Вячаслававічам быў са-
браны гіганцкі матэрыял па гісторыі Прыдзвінскага 
краю. Нешта з сабранага было апублікавана ў 
савецкія і паслясавецкія часы. Але апублікаванае 
нагадвае толькі макушку айсберга. Тое, што спадар 
Крачкоўскі мог бы аддаць у друк, у разы перавышае 
ўжо надрукаванае. 

Я магу толькі пералічыць некаторыя кнігі, га-
товыя да выдання. У першую чаргу гэта “Энцыкла-
педычны даведнік Бешанковіцкага раёна”, дзе ў 
алфавітным парадку змешчаны артыкулы пра падзеі 
і людзей Прыдзвіння. Напісаў краязнаўца і новую 
кнігу “Памяць”, першае выданне якой з’явілася ў 
1991-м годе і куды райком КПБ у якасьці “суаўтараў” 
уключыў яшчэ 8 асобаў. Новая рэдакцыя “Памяці” 

будзе ў чатырох (!) тамах, і на гэты раз без суаўтараў. 
Ёсць у Крачкоўскага і “Ваенная энцыклапедыя 
Бешанковіцкага раёна”, і дзесяткі кніжак, прыс-
вечаных выдатным людзям і населеным пунктам 
нашага раёна. Амаль усе кнігі аўтар мае ў адзіным 
сігнальным экзэмпляры. 

Сённяшнія кіраўнікі працай рупліўца-гісторыка 
зусім не цікавяцца. Яны робяць выгляд, што дбаюць 
толькі аб тым, “як накарміць народ”. Вось і ляжаць 
у спадара Крачкоўскага на паліцы ягоныя выданні 
ў адзіным экзэмпляры. Тыя кнігі ў другой краіне (ці 
пры другой уладзе) былі б яе візітоўкай, стаялі б у 
кожнай бібліятэцы на ганаровым месцы. А наша мо-
ладзь мусіць чытаць зусім іншыя творы, і не ведае з 
гісторыі раёна роўным лікам нічога. 

Вось так сучасная ўлада паважае працу чалаве-
ка, так яна дбае пра патрыятычнае выхаванне па-
драстаючага пакалення.

Ці хутка ўбачыць спадар Крачкоўскі свае 
тварэнні выйшаўшымі з тыпаграфіі, залежыць і ад 
нас з вамі. Пакуль што ўладатрымаючыя замест 
кніжак для нас з вамі замаўляюць “Мерседэсы” для 
ўласнага карыстання. А хтосьці з нас на поўным 
сур’ёзе іх яшчэ падтрымлівае.

Г.Станкевіч.

Месца адпачынку
У Бешанковічах не так ужо і шмат утульных 

мясцін, дзе б хацелася пасядзець, адпачыць, 
памарыць. Яны ёсць у цэнтральным парку, дзе 
праводзяцца масавыя раённыя мерапрыем-
ствы. Праўда, ісці адпачываць туды з ускраін 
горада далекавата, ды й п’яных кампаній 
там заўсёды хапае. А вось, каб выйсці з 
шматпавярховіка і трапіць у такое ўтульнае 
месца, гэтага пашукаць трэба. 

Да мяне звярнуліся маладыя маці з вуліцы 
Маладзёжнай. Калісьці ў гэтым мікрараёне  
была спартовая пляцоўка. Было нешта і нак-
шталт трыбун, дзе можна было прысесці. Но-
выя спартовыя функцыянеры палічылі, што 
пляцоўка тут не пасуе і разам з ёю знеслі тыя 
ступенькі-трыбуны. А на іх вельмі дабра сяд-
зелася, калі выйдзеш з дзецьмі на прагулку. 
Дзеці гуляюць сабе, а маладыя маці сядзяць 
і абмяркоўваюць свае навіны. Хоць якая ра-
дасць павінна быць у гэтым свеце. 

Цяпер жа, калі тыя ступенькі зніклі, на на-
гах тут доўга не выстаіш. Ні то трэба кожны 
раз штосьці несці з сабою, каб прысесці, ні то 
выстойваць тую гадзіну, пакуль дзеці нагуля-
юцца.

Здаецца, у кожным мікрараёне ёсць дэпута-
ты, нейкая ўлада. Так мала трэба, каб сустрэц-
ца з жыхарамі, спакойна абмяркаваць іхнія 
праблемы, за пару тыдняў вырашыць іх. Вось 
такая ўлада заслугоўвае даверу і павагі. У нас 
жа каб сустрэць таго дэпутата, трэба запісацца 
на прыём да яго ў кабінет і пры гэтым страціць 
паўдня. Дэпутаты ж замест вырашэння рэаль-
ных людскіх, хай сабе і капеечных, але ўсё ж 
праблем, займаюцца зусім адваротным. На-
прыклад, на будынкі нашых дамоў наклейва-
юць плакаты сумнеўнай вартасці. Яны як бы 
павінны засведчыць, як хораша мы жывём і 
як далёка пойдзем з існай уладай. А каб выра-
шыць маленькую праблему, трэба выхадзіць 
дзесятак інстанцый, стаптаць не адны боты... 

Вось і звяртаюцца людзі, каб адшукаць 
праўду, у “Крывінку” як у апошнюю інстанцыю. 
Мне вельмі хацелася, каб той, хто яшчэ мае 
гонар і сумленне, вырашаў уздымаемыя пра-
блемы незалежна ад таго, хто іх падымае – 
“Крывінка” ці Лукашэнка. Не адгароджваючыся 
ад людзей кабінетнымі сценамі, не адпіскамі, а 
справай.

Г.Станкевіч. 

ПАЕЗдКА ЗА ТАВАРАМ  
ЖывІ яК ГаСпадар

У складаныя часы народ заўсёды шукае і знаходзіць выйсце. Так і сёння. Калі цэны на баль-
шыню тавараў беларускай вытворчасці сягаюць захмарных вышынь, масавы характар набылі 
паездкі ў суседнюю Ўкраіну на аптовы рынак у горадзе Хмяльніцкі. Па падліках адной маёй знаё-
май,  толькі ў пятніцу 1-га красавіка на гэтым рынку было каля 50-ці (!) чалавек з Бешанковцкага 
раёна.

Паехаць туды можна і з Віцебска і з Бешанковіч. Паездка туды-назад абыдзецца не больш 
за 50 у.а. На ўласным легкавіку будзе яшчэ танней, але, ўлічваючы стан украінскіх дарог, лепш 
аддаць перавагу аўтобусу. 

Звычайна “турысты” выязджаюць у пятніцу апоўдні. Калі на мяжы не будзе вялікіх чэргаў, то 
на рынак вы трапіце акурат апоўначы. Закупка займае звычайна 6 – 8 гадзін, а таму дахаты вы 
вернецеся толькі ў нядзелю ранкам. 

Колькі трэба браць грошай, каб паездка акупілася? Звычайна хапае 300 – 500 у.а. (Разлікі на 
рынку ідуць амерыканскай валютай або ўкраінскімі грыўнямі.) Але многія бяруць тавару на 1000 
у.а. і больш. Бо тавары настолькі танныя, што нават пры двайной “накрутцы” кошту (пры пера-
продажы дома суседзям ці знаёмым), яны ўсё-роўна будуць значна танней за айчыныя тавары. 
Карацей кажучы, на кожны ўкладзены рубель атрымаеш больш 2-х рублёў прыбытку.

Падарожжа дазваляе ўбачыць шмат чаго цікавага. Можна параўнаць не толькі ўзровень ма-
тэрыяльнага жыцця людзей, але і духоўнае. Не на карысць беларусаў сведчыць тое, што ў нашых 
суседзяў паўсюль гучыць родная мова. На ёй размаўляюць людзі, яна гучыць на рынку з радыё. 
Паўсюль вісяць шыльды толькі на ўкраінскай мове. Зайздрасць выклікаюць і “ украіньські рідні 
пісьні”.  

Ніжэй прыведзены кошты тавараў добрай якасці на рынку г. Хмяльніцкі. Тавар можна знайсці 
і таннейшы, бо тых рынкаў у горадзе некалькі.

назва тавару     Кошт адзінкі ў беларускіх рублях
Адэкалоны (за бутэльку)    5 000 – 10 000
Курткі асеннія (мужчынскія)    100 000 – 120 000
Гарнітуры мужч. (“касцюмы”)     100 000
Красоўкі       50 000
Кашулі      25 000 – 30 000
Коўдры з шэрсці     45 000
Джынсы       70 000 – 90 000
Камплект пасцельнай бялізны    35 000 – 40 000
Ручнікі махровыя вялікія    5 000 – 7 000
Шкарпэткі мужчынскія (“наскі”)    Менш 1000 за пару
Майткі мужчынскія (“трусы”)    Менш 4 000

л.паўлава.  

У Свята-Успенскім кафедральным саборы 
Віцебску 7 кастрычніка, на свята Дабравешчан-
ня Найсвяцейшай Багародзіцы ўпершыню пасля 
аднаўлення адслужылі літургію. 

Урачыстае богаслужэнне ўзначаліў архібіскуп 
Віцебскі і Аршанскі Дзімітрый.

Верхні храм сабора можа змясціць да 5 тысячаў 
чалавек, хаця, вядома, у будні дзень гэтулькі люд-
зей не набралася. 

Без малога 11 гадоў гараджане назіралі за 
будаўніцтвам, маліліся за ўсіх, хто будуе сабор. 

Пасля літургіі святары на чале з архібіскупам 
Віцебскім і Аршанскім Дзімітрыем і вернікі выйшлі 
на ганак, каб па старажытнай традыцыі на Дабра-
вешчанне запусціць у неба галубоў. Прадстаўнікі 
духавенства і людзі радасна спявалі кандак Най-
свяцейшай Багародзіцы. 

А перад пачаткам святочнай службы адбылася 
яшчэ адна знамянальная падзея–сёння ўпершыню 
загучалі званы адразу на двух званіцах адноўленага 
сабора. Дзівосны звон плыў над Дзвіной, і гэтую 
радасць людзям дарыў адразу 21 звон. Упер-
шыню сёння спяваў і пяцітонны благавеснік, які 
з’яўляецца самым вялікім у Беларусі. 

Асвячэнне сабора адбудзецца ўлетку, чакаецца, 
што ў Віцебск прыедзе Патрыярх Маскоўскі і ўсяе 
Русі Кірыла. Цяпер у саборным комплексе вядуц-
ца завяршальныя працы па добраўпарадкаванні 
прылеглай тэрыторыі.

Наступнае богаслужэнне ў новым храме адбуд-
зецца 17 красавіка, на Ўваход Гасподні ў Іерусалім 
(Вербная нядзеля), пачатак літургіі ў 10 гадзін. 

Аднак у мяне на душы застаўся адзін пры-
кры асадак: упершыню гэты храм быў збудава-
ны ўніятамі ў гонар святога Язафата Кунцэвіча і 
выглядаў яшчэ больш велічна, чым зараз. Вялізны 
залачоны купал пастаўлены ў сярэдзіне даху 
пазбавіў сабор той лёгкасці і гатычнай ўзнёсласці, 
якая існавала першапачаткова. Больш высокі і 
круты дах у форме крыжа надаваў непаўторную 
прывабу культаваму будынку. Да таго ж  у горад-
зе праваслаўныя ўзнавілі за дзяржаўны кошт усе 
былыя ўніяцкія храмы, а віцебскія ўніяты знайшлі 
сабе прытулак у звычайнай хаце, перабудаванц 
пад царкву. Як вядома, для сённяшняй дзяржавы 
сярод вернікаў ёсць вернікі правільныя, а ёсць 
яшчэ больш правільныя.

якаў дрозд.

У верасні 2009-га года “Крывінка” 
апублікавала артыкул “Sapienti sat” – “разумна-
му дастаткова”. Вось галоўнае з таго артыкулу. 

“Прайшло ўжо больш года, як у нашым 
аддзеле культуры склалася нездаровая 
абстаноўка. Усе ведаюць прычыны, якімі яна 
была выклікана. Але для гэтага патрэбна пры-
няць аксіёму, што праблема існуе. Вось тут мы 
і натыкаемся на камень спатыкнення. Бо люд-
зям далёкім ад культуры здаецца, што як у нас 
ёсць, так і павінна быць. Але ж творчасць не 
церпіць дылетантызму, тым больш ненармаль-
на, калі дылетанты пачынаюць браць верх. 

У культуру нельга пераносіць метады, 
якія з’яўляюцца прымальнымі для сельскай 
гаспадаркі ці наогул любой вытворчасці. На-
ват павышаць голас тут дазваляецца толькі на 
сцэне, у час выступлення, калі тое прадуглед-
жана сцэнарам. Сфера культуры – гэта не тое 
месца, дзе можна даводзіць планы і заданні. 
Бо як толькі тое будзе зроблена, творчасць 
адразу знікае. Яна не церпіць фельдфебельскіх 
падыходаў, нахрапістых дзеянняў. Творчасці 
патрэбна толькі адно – свабода. 

Ад таго, што праблема замоўчвецца, прай-
граюць усе. А найгорш тое, што ў сітуацыі цер-
пяць найбольш таленавітыя. Якія не ўмеюць 
шырока адкрываць рот і рваць глотку. Яны 
проста замаўкаюць. 

“Крывінка” шчыра спадзяецца, што 
напісанага дастаткова, каб на праблему была 
звернута самая пільная ўвага з боку ўлады, і, 

галоўнае, зроблены правільныя вывады.”
З моманту напісання гэтых радкоў прайш-

ло паўтара года. За гэты час начальніца раён-
нага аддзела культуры Апанасёнак Н.М. паспе-
ла забараніць сваім падначаленым запрашаць 
аўтара гэтага артыкула выступаць на любых 
мерапрыемствах, якія арганізоўваюцца ў раё-
не. Дырэктару музычнай школы Бондар Н.Э. 
было загадана наступнае: “Калі ты хочаш пра-
цаваць далей, каб нагі Станкевіча у музычнай 
школе не было”. Некаторыя з тых, хто працаваў 
у сферы культуры, не вытрымалі падобных 
адносін да сябе і звольніліся. Але бальшыня 
церпіць тое, што склалася. Церпіць заўсёды 
падвышаны тон голаса начальніцы. Церпіць яе 
абіходны набор для многіх абразлівых фраз. 
Кажуць, самая мяккая з тых фраз: “Заклей свой 
рот пластырам!” Церпіць яе прыдзірлівасць і 
канфліктнасць без дай прычыны, што адбыва-
ецца ўсё часцей і часцей.

“Крывінка” яшчэ раз звяртаецца да ра-
ённай выканаўчай улады з просьбай адрэгу-
ляваць сітуацыю. Правесці службовае рас-
следванне, сустрэцца з калектывамі, якія 
сутыкаюцца з хамствам штодзень і найбольш 
церпяць ад гэтага. 

Я ведаю, што даведзеныя да адчаю такімі 
адносінамі падначаленыя рыхтуюць заяву 
ў пракуратуру. Не хацелася б, каб справа 
атрымоўвала падобны ход. 

Г.Станкевіч.

Чалавек-эНцыклапедыя

КнІГа СКарГаў

нашы земляКІ наша Спадчына
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«Людзі паміраць будуць на вуЛіцы»

Чалавечыя страты навідавоку, хаця прычына 
зьяўляецца незразумелай. 

Палітычны гвалт у Беларусі – справа рэдкая, 
хаця і не невядомая. Дзесяць гадоў таму чатыры 
чалавекі прапалі бязь вестак. Лічыцца, што яны 
былі забітыя ўладамі. З таго часу дэманстрацыі 
апазыцыі рэгулярна груба здушваліся, але най-
горшае, што адбывалася, гэта зламаныя косьці, а 
ня трупы. У выніку таямнічага выбуху ў 2008 год-
зе дзясяткі людзей былі параненыя. Ніхто ня ўзяў 
на сябе адказнасьці. 

У іншых краінах цень падазрэньня ў такіх 
выпадках адразу падае на ісламістаў. Але тут 
іх дачыненьне малаімавернае. Беларусь за-
сталася ўбаку ад вайны Расеі ў Чачні, таму не 
выклікае гневу джыгадыстаў. Яна ня мае значнай 
колькасьці мусульманскага жыхарства. Да таго 
ж тэрарысты з Паўночнага Каўказу, як правіла, 
тэрарысты-сьмяротнікі. 

Цяжка меркаваць, што за гэтым можа стаяць 
апазыцыя. Гэта не дэстабілізуе рэжым і нясе 
велізарную рызыку для злачынцаў. І гэта зусім 
не адпавядае характару беларускай апазыцыі. 
Беларускія апазыцыянэры маюць шмат недахопаў: 
яны занадта любяць выступаць на канфэрэнцыях 
на Захадзе, яны занадта неактыўныя, калі гавор-
ка ідзе аб правядзеньні палітычных кампаніяў 
дома. Але самае горшае, што можна сказаць пра 
іх, – гэта тое, што яны маюць маргінальны, але 
зусім не забойчы характар. 

Больш імаверным кандыдатам зьяўляюцца 
экстрэмісцкія рухі. Беларусь ня мае рэальнай 
традыцыі палітычнага радыкалізму. У Расеі ёсьць 
скінгэды і нават нэанацысты. Такія групы маюць 
нязначныя адгалінаваньні ў Беларусі. Магчыма, 
адно зь іх вырашыла прадэманстраваць свае 
здольнасьці. 

Расколы ўнутры рэжыму – гэта таксама магчы-
мая вэрсія. Арышт у сьнежні 2010 году кіраўніка 
вайскова-паветраных сілаў Ігара Азаронка заста-
ецца таямніцай і, можа быць, абурыў яго сяброў. 
Некаторыя аналітыкі гавораць пра існаваньне 
канкурэнцыйных фракцыяў маладых і старых 
“ваўкоў” (сяброў прэзыдэнтавага сына Віктара 
Лукашэнкі, з аднаго боку, і старых кадраў КДБ, з 
другога). 

Іншы аналіз гаворыць, што тэракт зладзіла 
фракцыя ва ўладзе, якая хоча падштурхнуць 
Беларусь да большага закручваньня гаек і адда-
леньня ад Захаду. 

Такімі таемнымі ўнутранымі махінацыямі, вя-
дома, можна растлумачыць амаль усё. Але было 
б нядрэнна мець некаторыя доказы. А зь імі скла-
дана. Пасьля выбуху 2008 году быў адпраўлены 
ў адстаўку ўплывовы каардынатар службаў 
бясьпекі Віктар Шэйман. Але існуе меркаваньне, 
што Лукашэнка звольніў бы Шэймана ў любым 
выпадку. І дзіўнай здаецца гіпотэза, што ўлада 
будзе кідаць бомбы, каб апраўдаць кадравыя 
перастаноўкі.

Цяпер выказваецца думка, што выбух павінен 
быў адвесьці ўвагу грамадзтва ад эканамічных 
праблемаў краіны.

Апазыцыя асьцерагаецца, што выбух бу-
дуць выкарыстоўваць у якасьці падставы для 
яе ўціску. І гэта ў прынцыпе магчыма. Выбух 
2008 году стаў падставаю для кампаніі масавага 
зьняцьця адбіткаў пальцаў. Але ўлады і бяз гэта-
га распраўляюцца з апазыцыяй, і незразумела, 
якой дадатковай падставай зьяўляецца выбух. 
У 1999 годзе выбухі дамоў у Маскве і іншых га-
радох Расеі спарадзілі паніку, наступствам якой 
– выпадкова ці не – стала тое, што новы прэм’ер-
міністар Уладзімер Пуцін нечакана стаў самым 
папулярным палітыкам у краіне. Але спадар Лу-
кашэнка ўжо папулярны. 

У выніку застаецца лябірынт люстэркаў. Ці 
гэта зрабілі ўлады, каб дыскрэдытаваць апа-
зыцыю? Ці апазыцыя зрабіла гэта ў надзеі, што 
віна будзе ўскладзеная на ўлады? Ці гэта ра-
сейцы, унівэрсальныя ліхадзеі для некаторых 
тэарэтыкаў змовы? Ці рэжым зрабіў гэта, каб 
падкрэсьліць пагрозу ад «экстрэмістаў» або каб 
ускласьці віну на замежнікаў? Ці гэта НАТО: урэш-
це, калі Захад бамбуе Лібію, дык чаму б не Бела-
русь? Тлумачэньні робяцца ўсё больш абсурдным 
і непераканаўчымі.

Факт тое, што выбух быў выкананы прафэсійна. 
Лукашэнка зьвязаў выбух 11 красавіка з выбухам 
у 2008 годзе, сказаўшы: «Гэта, магчыма, зьвёны 
аднаго ланцуга». Ён спытаўся, хто можа атрымаць 
выгаду ад падрыву стабільнасьці, і дадаў: «Я не 
выключаю, што гэта быў падарунак з-за мяжы». 

Палітыка ў Беларусі заўсёды была непразры-
стая. Цяпер пралітая нявінная кроў робіць яе 
цёмнай і злавеснай. 

радыё Свабода
Брытанскі часопіс The Economist прапа-

нуе свой аналіз абставінаў, прычынаў і маг-
чымых наступстваў тэрарыстычнага акту ў 
менску 11 красавіка. 

ЗАчЕМ ЛУКАШЕНКО 
ВЗЯЛ РЕБЕНКА НА 
МЕСТО ТЕРАКТА?

Сообщение президентской пресс-
службы обескураживает. Вот цитата из 
текста, появившегося на официальном 
сайте главы Беларуси: «Глава государ-
ства немедленно прибыл на станцию 
метро «Октябрьская», спустился вниз 
на платформу и вместе с сыном возло-
жил живые цветы к месту взрыва. Это 
были первые цветы в память жертв те-
ракта». 

Сходу возникает вопрос: в сложив-
шейся ситуации обязательно было 
уточнять, что цветы от Александра Лу-
кашенко были первыми возложенными 
в память жертв теракта? Или у нас ина-
че нельзя: глава государства должен 
быть №1 всегда и во всем: на хоккейной 
площадке, «Минской лыжне» и с цвета-
ми на месте теракта???

Но еще большее недоумение вызы-

вает явление Лукашенко на «Октябрь-
скую» с младшим сыном Колей. Еще раз 
вчитаемся в сообщение президентской 
пресс-службы: «…вместе с сыном воз-
ложил живые цветы к месту взрыва… 
Президент попросил увести Николая 
наверх, чтобы ребенок не увидел ужас-
ную картину трагедии».

Во-первых, если цветы возлагали к 
месту взрыва, то «ужасную картину тра-
гедии» мальчик уже видел. Во-вторых, 
зачем вообще было брать ребенка на 
место теракта??? Лукашенко полагал, 
что там будет что-то подходящее для 
детских глаз?

Всё это оставляет очень неприятное 
послевкусие. Время и место для пиа-
ровских «выходов в свет» с сыном надо 
бы выбирать аккуратнее.

вадим ливнев.

ТЕРАКТ РАСКРыТ, ВИНОВНыЕ НАйДЕНы И УжЕ ВО ВСЕМ СОЗНАЛИСь. ТОЧКА В 
ДЕЛЕ ПОСТАВЛЕНА. ИЛИ ЭТО ТОЛьКО НАЧАЛО БОЛьШОй ЗАЧИСТКИ? ОБВИНЯЯ 
ОППОЗИЦИю В «ПЛЯСКЕ НА КОСТЯХ», ВЛАСТИ ПРИ ЭТОМ БЕЗ ЗАЗРЕНИЯ СОВЕСТИ 
РЕШАюТ НАСУщНыЕ ЭКОНОМИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМы. ВЕРНЕЕ, НЕ РЕШАюТ, А ЗА-
СТАВЛЯюТ ЗАМОЛЧАТь ТЕХ, КТО РИСКУЕТ ОБ ЭТИХ ПРОБЛЕМАХ НАПОМНИТь. 

в среду Александр Лука-
шенко, заслушивая до-
клад о ходе расследо-

вания теракта, констатировал: 
«преступление раскрыто». По его 
словам, «чекистам и милиции по-
надобились сутки, чтобы прове-
сти блестящую операцию и без 
шума и трескотни задержать ис-
полнителей». 

— Главное — мы знаем, кто и 
как совершил этот теракт. Пока 
не известно зачем. Но и это станет 
известно, — заявил Лукашенко. 

Действительно, очень хочется 
верить, что общественности ско-
ро продемонстрируют все нео-
споримые доказательства вины 
подозреваемых, и они получат 
по заслугам. Увы, полностью дис-
кредитировавшая себя судебно-
правовая система в нашей стране 
до последнего заставляет сомне-
ваться в том, что получат по заслу-
гам именно те и именно за то. Уж 
очень много «дохлых крыс» нам 
подкинули «доблестные» органы 
сыска. 

Теперь, когда чекисты «без 
шума и трескотни» за сутки оты-
скали виновных, вопросов поя-
виться еще больше. Уже известно, 
что «задержанные признались во 

взрывах в День независимости в 
2008 году в Минске и ранее в Ви-
тебске». Как, в общем, и известно, 
что, попадая в руки наших спец-
служб, любой может признаться 
там хоть в убийстве Кеннеди. К 
тому же известно, что в 2005 году 
уже находили «двух охламонов» 
(так их назвал президент), кото-
рые тоже успели тогда во всем 
признаться. 

Никто не говорит, что сейчас за-
держаны невиновные люди (для 
этого мы не располагаем соответ-
ствующими фактами), но многие 
независимые эксперты предосте-
регают: как бы — в рвении отра-
портовать любой ценой — вино-
вных в трагедии не «назначили». 

Главным остается еще один 
вопрос: кому и зачем это надо? 
Свою лепту в расследование внес 
и Александр Лукашенко, поручив 
допросить «отдельных оппозици-
онных политиков» (судя по всему 
из тех, кому посчастливилось по-
сле 19 декабря остаться на свобо-
де). 

— Необходимо расследовать 
все заявления деятелей от поли-
тики, которые обвиняли кого не 
лень. Сегодня мы ищем соучаст-
ников и заказчиков. Может, эти 

деятели от “пятой колонны” рас-
кроют карты и укажут, кто зака-
зал, — потребовал президент и 
подчеркнул: — Всех допросить, 
несмотря ни на какие вопли и 
стоны зарубежных страдальцев. 
Материалы есть.

Что это за «материалы» гла-
ва государства, естественно, не 
уточнил. Но можно не сомневать-
ся, что при необходимости они 
обязательно «найдутся». 

Кстати, комментируя на «Эхо 
Москвы» произошедшее в Мин-
ске, Антон Орехъ отмечал: «Об 
истинных причинах мы сможем 
судить косвенно по дальнейше-
му развитию событий. Если, на-
пример, Лукашенко использует 
теракт для дальнейшего разгро-
ма оппозиции, ликвидации даже 
формальных свобод – то вот вам, 
пожалуйста, готовая версия, что 
взрыв был выгоден только Лука-
шенко».

Оставим, пожалуй, это утверж-
дение без комментариев. Тем бо-
лее что сейчас за любые “измыш-
ления” на эту тему виновные будут 
нести уголовную ответственность. 
Об этом сегодня также недвус-
мысленно дал понять президент. 
Причем, говоря о теракте, хватил 

куда шире. 
— Любая паника, в том числе 

по поводу продовольствия, валю-
ты, должна пресекаться. За рас-
пространение клеветнических 
измышлений виновные понесут 
уголовную ответственность.

Господи, неужели подсолнеч-
ное масло, пустые обменники и 
теракт в метро – звенья одной 
цепи? И кто после этого спеку-
лирует на человеческом горе? 
Обвиняя оппозицию в “пляске на 
костях”, власти при этом без за-
зрения совести решают насуще-
ные экономические проблемы. 
Вернее, не решают, а заставляют 
замолчать тех, кто рискует об этих 
проблемах напомнить. 

Но от того, что газеты переста-
нут писать про пустые обменни-
ки, валюта в стране не появится, а 
трагедия, унесшая жизни 12 чело-
век и покалечившая сотни судеб, 
меньшей не станет. Впереди будет 
еще много возможностей распра-
виться с инакомыслящими и зат-
кнуть экномические дыры про-
пагандистской риторикой. Сейчас 
время для популизма выбрано не 
самое удачное. 

павел дмитриев.

Пляска на костяхГалоўная падзея СВЕТ ПРА БЕЛАРУСЬ

ТэРАРЫЗМ 
ПРЫхОдЗІЦЬ У МЕНСК 

дэмаКратычны рУх

 Салідарнасць 
У расійскай газеце «Завтра» 

апублікаваная трэцяя частка стэ-
награмы з сустрэчы Аляксандра 
Лукашэнкі з рэдактарамі расійскіх 
СМІ, якая адбылася 18 сакавіка. У 
інтэрв’ю, акрамя іншага, кіраўнік 
дзяржавы дэ-факта прызнаў, 
што разглядае нашу краіну, як 
асабістую ўласнасць.

Галоўны рэдактар гэтага 
выдання Аляксандр Праханаў 
апублікаваў новыя старыя заявы 
Лукашэнкі, якія да гэтага часу не 
фігуравалі ў СМІ.

— Наша адзінства і наша 
сяброўства — святое, нікому не 
дазволена гэта разбурыць. І калі 
хто-то паспрабуе, будзе дрэнна. 
У нас паспрабавалі некаторыя, 
але народ іх смeл, абраўшы па-
цана першым прэзідэнтам. Я што, 
заслугоўваў гэта? Не, — агучыў 
Лукашэнка, са спасылкай на 
«Заўтра» паведамляюць naviny.
by.

Сыходзіць з пасады кіраўніка 
дзяржавы Аляксандр Лукашэн-
ка не хоча нават праз 17 гадоў: 
“ Ёсць тыя, якія разважаюць так: 

хопіць. Гэта няправільнае разва-
жанне з майго пункту гледжання 
— хопіць ці не хопіць. Што зна-
чыць «хопіць»? Я — не пенсіянер, 
нават калі і пенсіянер, я здаро-
вы, ну чаму не працаваць? Усе 
лічаць, што прэзідэнт — гэта як 
цар. Але гэта не цар. Гэта чала-
век, які павінен наперадзе ўсіх 
бегчы і шмат рабіць у Беларусі. 
Разважаюць «ну хопіць», тыя, якія 
думаюць, што пабыў ва ўладзе, 
атрымаў сваё, няхай цяпер іншыя 
атрымаюць. Гэта няправільныя і 
шкодныя развагі.” 

“У мяне, акрамя краіны, нічога 
няма,” — настойвае ён.

Больш таго, будучыня Беларусі 
без Лукашэнкі яму ўяўляецца 
апакаліптычным: “Таксама думаю: 
вось сыдзеш, прыватызуюць всe: 
ахова здароўя, медыцыну… Людзі 
паміраць будуць на вуліцы.”

Ну і на закуску Аляксандр 
Лукашэнка дэ-факта прызнаў, 
што разглядае нашу краіну, як 
асабістую ўласнасць. — Папрака-
юць: Лукашэнка прыватызуе Бе-
ларусь… Але гэта мая Беларусь.

наш КІраўнІК

МІЛІНКЕВІч ПРА 
НАСТУПСТВЫ 
ТэРАКТУ ў МІНСКУ

«Гэта тэракт не проста каб запалохаць, каб нешта 
разваліць, гэты тэракт прадугледжвае пэўны ланцу-
жок дзеянняў. Пасля такога тэракту ўлады, напэўна, 
прымуць жорсткія меры, магчыма, і далейшыя рэпрэсіі 
супраць дэмакратычнай супольнасці», – мяркуе Аляк-
сандр Мілінкевіч.

 Аляксандр Лукашэнка заявіў учора, што ведае 
злачынцаў. Ці быў гэта намёк на прадстаўнікоў 
апазіцыі?

«Я не думаю, што адзінаю мэтаю такога тэракту 
быў чарговы віток рэпрэсіяў. Тут размова ідзе пра 
геапалітычны выбар Беларусі. Я не выключаю замеж-
нага следу, таму што сапраўды Беларусь мусіць зрабіць 
цывілізацыйны выбар, і такія тэракты могуць моцна 
паўплываць на тое, што з намі будзе праз год, праз дзе-
сяць. Толькі следства адкажа на гэтыя пытанні. Сёння я 
ведаю адно – гэта вялізарная трагедыя для беларуска-
га народу і сёння сапраўды мы ў шоку», – сказаў Аляк-
сандр Мілінкевіч у інтэрв’ю «Белсату».

наша ўлада
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У БеларУсі дыскрыміНУюць БеларУскамоўНых
радыё «Свабода»
дзярждэпартамент зша абнародаваў штогадовую справаздачу аб стане правоў 

чалавека ў свеце ў 2010 годзе. частка справаздачы, прысвечаная Беларусі, змяшчае 
выразна крытычныя ацэнкі.

прапануем вашай увазе прэамбулу беларускага раздзелу з невялікімі 
скарачэннямі.

На працягу года ўлады 
працягвалі рабіць частыя 
і сур’ёзныя злоўжыванні 
ў палітычнай сістэме, у 
якой дамінуе прэзідэнт і 
якая не мае стрыманняў і 
процівагаў.

Улады адмовілі грамад-
зянам у праве на змену 
свайго ўраду, маніпулюючы 
на прэзідэнцкіх выба-
рах 19 снежня, каб вы-
ключыць сур’ёзны выклік 
дзейнаму прэзідэнту. 
Правядзенню выбараў 
не хапала незалежнасці і 
бесстароннасці; апазіцый-
ныя кандыдаты апынуліся 
ў няроўных умовах і мелі 
абмежаваныя магчымасці 
ў СМІ; падлік галасоў 
адзначаўся адсутнасцю 
транспарэнтнасці.

Сілы бясьпекі збівалі за-
трыманых і пратэстоўцаў, 
ужывалі празмерную 
сілу для разгону мірных 
дэманстрантаў і, паводле 
некаторых паведамленняў, 
ужывалі катаванні ў працэсе 
следства. 

Разгон дэманстрацыі 
пасля выбараў 
закончыўся арыштамі 
больш за 700 актывістаў 
ды крымінальнымі 
абвінавачаннямі су-
праць пяці кандыдатаў 
у прэзідэнты і шматлікіх 

актывістаў і журналістаў. 
Паступалі паведамленні 
аб жорсткім абыходжаньні 
са зняволенымі, умо-
вы ўтрыманьня ў турмах 
заставаліся надзвычай 
цяжкімі. Улады праводзілі 
самавольныя арышты і 
затрыманні грамадзянаў за 
крытыку афіцыйных асобаў, 
за ўдзел у дэманстрацы-
ях і з іншых палітычных 
прычынаў.

Беспакаранасць застава-
лася сур’ёзнай праблемай. 

Судовай уладзе не хапа-
ла незалежнасці, яна цяр-
пела ад неэфэктыўнасці 
і палітычнага ўмяшання; 
вынікі судовых справаў 
часта былі прадвызнача-
ныя, а шматлікія працэсы 
праводзіліся за зачыненымі 
дзвярыма.

Улады працягвалі пару-
шаць права грамадзянаў на 
недатыкальнасць прыват-
нага жыцця, абмяжоўвалі 
актыўнасць лідэраў 
апазіцыйнай моладзі прызы-
вам на вайсковую службу.

Улады далей абмяжоўвалі 
грамадзянскія свабо-
ды, уключаючы свабоду 
слова, друку, сходаў, аса-
цыяцый, рэлігіі і свабо-
ду перамяшчэння. Улады 
канфіскоўвалі друкаваныя 
матэрыялы актывістаў гра-

мадзянскай супольнасці 
і не дазвалялі незалеж-
ным СМІ распаўсюджваць 
інфармацыю і матэрыялы.

Урад па-ранейшаму 
перашкаджаў або не 
дазваляў дзейнічаць 
рэлігійным групам, якія не 
належалі да Беларускай 
праваслаўнай царквы, часам 
штрафаваў або дэпартаваў іх 
кіраўнікоў за богаслужэнні.

Карупцыя ўва ўсіх галінах 
улады працягвала быць пра-
блемай. Улады пераследавалі 
і штрафавалі няўрадавыя 
арганізацыі і палітычныя 
партыі, адмаўлялі многім 
з іх у рэгістрацыі і потым 
пагражалі ім крымінальным 
пераследам за дзейнасьць 
без рэгістрацыі.

П р а я ў л я л а с я 
дыскрымінацыя ў 
дачыненьні да асобаў з 
абмежаванымі фізычнымі 
магчымасцямі, цыганоў, 
этнічных і сэксуальных 
меншасцяў, асобаў зь ВІЧ / 
СНІДам, і да тых, хто імкнуўся 
выкарыстоўваць белару-
скую мову.

Улады пераследавалі і час 
ад часу звальнялі чальцоў 
незалежных прафсаюзаў, 
сур’ёзна абмяжоўваючы 
магчымасці працоўных ства-
раць і ўступаць у незалеж-
ныя прафсаюзы.

Сенсацыйныя змены 
ў геапалітычных 
арыентацыях беларусаў

АФІЦыйНы МІНСК ВыСТУПІЎ КАТЭГАРыЧНА СУПРАЦь МІжНАРОДНАГА 
РАССЛЕДАВАННЯ ПАДЗЕй 19 СНЕжНЯ 2010 ГОДА ПАД ЭГІДАй АБСЕ.

апытанне выявіла пагаршэнне 
эканамічнага самаадчування беларусаў. 
Больш людзей лічаць, што іх дабрабыт 

знізіўся за апошні час. З нарастаннем эканамічных 
праблем зніжаецца і давер да Аляксандра 
Лукашэнкі. Пяць гадоў таму, пасля папярэдніх 
выбараў, яму давяралі 60% апытаных. На 
сёння гэтая лічба ўпала ніжэй за палову 
— да 47%.

Прыкладна 50 на 50 
размеркаваліся ацэнкі таго, ці 
правільна дзейнічалі ўлады 19 
снежня.

Палова апытаных лічыць, 
што ўлады слушна спынілі 
спробу дзяржаўнага перава-
роту. Другая палова мяркуе, 
што адбыўся разгон мірнай 
акцыі пратэсту.

Але самае галоўнае, што кан-
статуюць сацыёлагі: няўхільнае 
ўмацаванне еўрапейскага выбару.

На сёння ўжо больш за 50% апыта-
ных упэўнена выступаюць за еўрапейскі выбар 
Беларусі. Доля прыхільнікаў саюза з Расіяй упала 
да 30%.

Пасля выбараў 2006 года на пытанне: «Калі б 
цяпер у Беларусі праводзіўся рэферэндум з пы-
таннем, ці ўступаць Беларусі ў Еўрапейскі Саюз, 
якім быў бы Ваш выбар?» «За» адказалі 31%, 
а «супраць» — 49%. Сёння гэтыя суадносіны 

памяняліся да наадварот. 49% супраць 30%.
У 2006 годзе на пытанне: «Калі б сёння праходзіў 

рэферэндум аб’яднанні Беларусі і Расеі, як бы Вы 
прагаласавалі?» за аб’яднанне выступалі 42%, а 
супраць аб’яднання — 38%. Сёння за аб’яднанне 
з Расіяй засталася абсалютная меншасць: 29%, а 

53% супраць.
А вось як дыяметральна змяніліся 
адказы на пытанне: «Калі б давяло-

ся выбіраць паміж аб’яднаннем з 
Расіяй і ўступленнем у Еўрапейскі 
Саюз, што б Вы выбралі?» Пяць 
гадоў таму аб’яднанне з Расіяй 
выбралі 56%, а ўступленне ў 
Еўразвяз — 29%. Сёння гэтыя 
суадносіны складаюць 31 да 
50%.

Як высветлілася, толькі 40% 
рэспандэнтаў лічаць, што на 

нядаўніх выбарах Аляксандар 
Лукашэнка набраў столькі галасоў, 

колькі абвясціла Ярмошына.
А вось 24% беларусаў упэўнены, што 

цяперашні кіраўнік дзяржавы не набраў большасці 
галасоў. Яшчэ 35% мяркуюць, што за Лукашэнку 
прагаласавала большасць, але ўсё ж ён набраў 
менш галасоў, чым яму налічыў ЦВК. Такім чынам, 
каля 60% беларусаў думаюць, што ўлада ў той ці 
іншай ступені сфальшавала вынікі выбараў.

мікола Бугай. 

МЗС Беларусі адрэагаваў на ініцыятыву 14 
краін АБСЕ правесці міжнароднае расследаванне 
падзей 19 снежня. Мінск не прызнае «маскоўскі 
механізм» арганізацыі.

Вялікабрытанія і трынаццаць іншых краін — 
сябраў Арганізацыі па бяспецы і супрацоўніцтве 
ў Еўропе заклікалі Беларусь да супрацоўніцтва 
з місіяй міжнародных экспертаў, закліканай са-
браць факты для расследавання дзеянняў, звяза-
ных з падаўленнем дэманстрацыі пратэсту пасля 
прэзідэнцкіх выбараў 2010 года.

Гэтая прапанова была зробленая ў рамках 
схемы АБСЕ, вядомай таксама як «маскоўскі 
механізм».

МЗС Беларусі праз начальніка ўпраўлення 
інфармацыі — прэс-сакратара МЗС Беларусі Ан-
дрэя Савіных — абвясціла, што 

«асобныя краіны Захаду працягваюць палітыку 
сілавога ціску на Рэспубліку Беларусь, спрабуючы 
задзейнічаць любыя даступныя сродкі».

А «цяпер яны імкнуцца ўцягнуць у гэты пра-
цэс Арганізацыю па бяспецы і супрацоўніцтве ў 
Еўропе».

«Група дзяржаваў, маніпулюючы наяўнымі 
ў дакументах АБСЕ працэдурнымі прабеламі, 
выступіла з ініцыятывай аб накіраванні ў нашую 
краіну „місіі дакладчыка“, не маючы для гэтага 
ніякіх падставаў.

Адвольная, у духу „падвойных стандартаў“, 
інтэрпрэтацыя дакументаў АБСЕ, 
дыскрымінацыйныя ініцыятывы і блокавае мыс-
ленне супярэчаць каштоўнасцям арганізацыі і руй-
нуюць яе ролю як ключавога форуму па пытаннях 
агульнаеўрапейскай бяспекі і супрацоўніцтва.

Беларусь добрасумленна і ў поўным аб’ёме вы-
конвае свае абавязанні ў рамках АБСЕ.

Мы планамерна развіваем нашае ўзаемадзеянне 
з арганізацыяй па ўсіх напрамках, удзельнічаем 
ва ўсіх працэсах перамоваў і кансультацыях.

Сёння мы атрымалі відавочнае пацверджанне, 
што дзейнае старшынства АБСЕ і краіны Захаду 
не зацікаўленыя ў аб’ектыўным і раўнапраўным 
дыялогу»,

 — так пракаментаваў ініцыятыву 14 краін АБСЕ 
Андрэй Савіных.

belaruspartisan.org

мІнСК БаІцца мІЖнароднаГа 
раССледавання

Гэтая аварыя адбылася ў канцы 
лістапада на вул. Казінца ў Мінску. 
П’яны кіроўца Peugeot збіў на нерэ-
гуляваным пешаходным пераходзе 
мужчыну, які памёр на месцы зда-
рэння.

Завершанае расследаванне, 
адбыўся суд. Мужчына, які кіраваў 
аўтамабілем, асуджаны на 2,5 гады 
абмежавання волі, паведамілі ў 

аддзеле расследавання ДТЗ ГУУС 
Мінгарвыканкама.

Кіроўца Peugeot ехаў на сваім 
аўтамабілі з боку пл. Казінца ў на-
прамку вул. Кіжаватава. «Было вы-
светлена, што ён рухаўся ў сярэднім 
шэрагу. Перад ім сталі тармазіць 
кіроўцы іншых машын. Ён вырашыў 
апярэдзіць іх па крайняй правай 
паласе, перабудаваўся і здзейсніў 

наезд на мужчыну, які заканчваў (а 
не пачынаў, як паведамлялася пер-
шапачаткова) перасякаць праезную 
частку па нерэгуляваным пеша-
ходным пераходзе», — паведамілі 
следчыя.

Падчас медыцынскага агляду 
высветлілася, што ў кіроўцы было 
амаль 3 праміле алкаголю. Была 
распачатая крымінальная справа 

па частцы 2 артыкула 317. Да суду 
мужчына знаходзіўся ў СІЗА.

— Сваю віну ён адразу прызнаў. 
Расказаў, што ехаў на магілу памер-
лага сябра, — удакладнілі следчыя. 
— Але чаму сеў п’яным за руль, 
так толкам і не растлумачыў. У 
аўтамабілі ехалі два пасажыры, што 
таксама знаходзіліся ў стане алка-
гольнага ап’янення. 

Паводле інфармацыі следчых, 
кіроўца быў асуджаны на 2,5 гады 
абмежавання волі з адбываннем 
пакарання ў папраўчай установе 
адкрытага тыпу і пазбаўленнем пра-
ва займаць пэўныя пасады на пра-
цягу пяці гадоў. Таксама на 5 гадоў 
ён пазбаўлены права кіравання 
транспартнымі сродкамі.

auto.onliner.by

БеларУСь І Свет  наша ГрамадСтва

праБлемы эКаномІКІ

ПЬЯНАГА КІРОўЦУ АСУдЗІЛІ ТОЛЬКІ НА 2,5 ГАдЫ АБМЕжАВАННЯ ВОЛІ

РАДыЁ СВАБОДА
АжыЯТАжНы ПОПыТ НА ШЭРАГ ПРАДУКТАЎ ХАРЧАВАНьНЯ Ды НЕКАТОРыЯ ІНШыЯ 

ТАВАРы ПРАЦЯГВАЕЦЦА ВА ЎСІХ РЭГІЁНАХ БЕЛАРУСІ. ЛюДЗІ АСьЦЕРАГАюЦЦА РОСТУ 
ЦЭНАЎ І НАЗАПАШВАюЦь ЦУКАР, КРУПы, МУКУ. 

незалежны 
інстытут 

сацыяльна-
эканамічных 
і палітычных 

даследаванняў 
апублікаваў звесткі 

апытання, 
праведзенага ў 
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правы чалавеКа

«хапай, пакУль Не падаражэла!» 

«Калі няма даляраў, то 
разьлічвайся „зайчыкамі“, але 
па курсе не ніжэйшым, як 4500 
за адзін даляр».

жыхары Віцебску сьпяша-
юцца купіць бытавую і кампу-
тарную тэхніку, пакуль яна не 
падаражэла.

Спадарыня Вольга набыла ў 
гандлёвым цэнтры «Беларусь» 
новую друкарку для кампута-
ра:

«Прыйшлі ў „Беларусь“, 
глядзім, кошт прымальны — 420 
тысяч. Мы яе і набылі. Лязэрная 
друкарка дакладна таньней 
каштаваць ужо ня будзе. Увогу-
ле людзі ўсе кажуць, што грошы 
трэба ўкладаць у нейкую не-
рухомасьць, бо ідзе дэвальва-
цыя. І цэны на ўсё пачынаюць 
расьці. Нам вось і кампутар 
трэба, цяперашні паламаўся, 
яму ўжо шосты год… Але яго 
мы ня можам набыць, не хапае 
грошай!».

Спадарыня Вікторыя спра-
буе ўзяць крэдыт на набыцьцё 

хатняй тэхнікі — таксама чакае, 
што яна з дня на дзень можа 
істотна падаражэць:  «Справа ў 
тым, што ў нашых людзей няма 
столькі наяўных грошай, каб 
прыйсьці і выкласьці іх адразу 
за нейкую патрэбную рэч. Але 
людзі сьпяшаюцца аформіць 
крэдыты на набыцьцё тэхнікі 
рознай, пакуль яна па старых 
коштах. Бо хай цана потым 
узьляціць удвая, у цябе ўсе 
аформлена, 10% сплочана, і да-
лей ты будзеш плаціць столькі, 
колькі на пачатку… Мне на-
ват знаёмыя патэлефанавалі, 
маўляў, калі ёсьць магчымасьць 
і патрэба, то хуценька бяжы! 
Вось тут людзі сапраўды сьпя-
шаюцца. Тое, што адкладалася 
на паўгода ці на год, тое купля-
ецца зараз — каб пасьпець на-
быць яшчэ за меншы кошт».

Але пасьпелі далёка ня ўсе. 
Шмат хто з прадпрымальнікаў 
ужо ўзьняў цэны на імпартныя 
тавары, прычым зыходзячы зь 

неафіцыйнага курсу даляра. 
Распавядае спадар Валеры, які 
працуе на віцебскім аўтарынку: 
«Прадпрымальнікі ўздымаюць 
цэны па „чорным“ курсе. Тут, 
на аўтарынку, ужо прапануюць 
разьлічвацца далярамі. Калі ў 
цябе даляраў няма — калі ла-
ска, разьлічвайся „зайчыкамі“, 
але па курсе не ніжэйшым, як 
4500».

Пакупнікі такім пады-
ходам незадаволеныя, але 
прадпрымальнікі апынуліся 
ў безвыходным становішчы, 
кажа спадар Валеры:  «Ажыятаж 
сярод прадпрымальнікаў, бо 
нельга набыць аніякай валюты! 
Вунь з ранку стаяць у чарзе, і ня 
факт, што пашанцуе. А пакупнікі 
незадаволеныя тым, што цэны 
папаўзьлі ўгару і растуць ці 
ня штодня. І кажуць нават, 
што той тэракт, які здарыўся ў 
Менску, — гэта не звычайны 
тэракт, а зьвязаны з палітыкай: 
каб адцягнуць увагу людзей ад 
праблемаў, якія зараз узьніклі».
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